
 زهرا نعمتی 
افتخاری برای زنان معلول

توسط بهزیستی صورت گرفت

 پرداخت حق  پرستاری 
به 16 هزار ضایعه نخاعی

به عنــوان  نعمتــی  زهــرا  حضــور 
پرچمــدار تیــم ایــران در مراســم رژه 
افتتاحیه المپیک به صورت گسترده 
خبــری  مختلــف  ســایت های  در 
داخلــی و خارجــی مــورد توجــه قرار 
گرفت. ســایت Business insider در 
گزارشــی درباره زهرا نعمتی نوشت: 
از بهتریــن لحظه هــا را  ایــران یکــی 
ریــو  المپیــک  افتتاحیــه  در مراســم 
داشــت. در رژه مراسم افتتاحیه زهرا 
نعمتی، پرچمدار ایرانی بود. نعمتی 
ورزشکار پارالمپیکی است که امسال 
سهمیه المپیک در رشته تیر و کمان 
نیز کســب کرده اســت. زهــرا نعمتی 
کــه در ســال 2008 در یــک تصــادف 
دچــار معلولیــت شــد، تیروکمــان را 
آغــاز کــرد. او پیــش از تیروکمــان در 
ورزش تکواندو فعالیت داشــت و در 
پارالمپیک لندن 2012 توانست مدال 
طلا را کسب کند. حضور زهرا نعمتی 
در وهلــه اول بــه عنوان یــک زن و در 
وهلــه دوم بــه عنوان یک فــرد دارای 
معلولیــت بــه نوبه خــود از جذابیت 
برخــوردار اســت اما نکتــه ای که باید 
مــورد توجــه قــرار گیرد این اســت که 
زهــرا نعمتــی هــم مانند بســیاری از 
مشــکلات  معلولیــت  دارای  افــراد 
بی شماری را پشت سر گذاشته، حتماً 
زهرا نیز بارهــا و بارها در خیابان های 
فاقد مناسب سازی به مشکل برخورد 
کــرده و حتمــاً زهــرا نیز ماننــد من و 
شما هیچ وقت به معلولیت و اینکه 
ممکن اســت روزی معلولیت مسیر 
زندگیش را تغییر دهد فکر هم نکرده 
است اما یک تصادف مسیر زندگی او 
را تغییــر می دهد. آن چیزی که مهم 
اســت ایــن نکته اســت کــه او بعــد از 
ایــن اتفــاق زندگی می کند، نــه اینکه 
درهای دنیا را ببندد و دهان به شکوه 
و شکایت باز کند که آستین همت بالا 
می زنــد و در مرحلــه ای دیگــر بخت 
خویــش را می آزمایــد. همین همت 
والا و سختکوشــی او اســت کــه باعث 
می شود امروز از دیدن پرچمدار تیم 
ایــران احســاس غــرور کنیــم. حضور 
ورزشکاران دارای معلولیت همچون 
نعمتی باعث می شــود که بازی های 
المپیــک پربارتر باشــد. زهرا نعمتی 
فــارغ از هــر نتیجــه ای که کســب کند 
بــرای همیشــه در قلب هــای مــا اول 

است.

و  توانبخشــی  امــور  مدیــرکل 
بهزیســتی  ســازمان  ســالمندان 
بیمــار ضایعــه  از حضــور 18هــزار 
ایــن  اطلاعــات  بانــک  در  نخاعــی 
بیــش  ســازمان خبــر داد و گفــت: 
افــراد حــق  ایــن  از  از 16هــزار نفــر 

پرستاری دریافت می کنند.
کیــوان دواتگــران ضمن بیــان آنکه 
عــلاوه بر بیمــاران ضایعــه نخاعی 
از  نفــر  هــزار   400 و  میلیــون  یــک 
نیــز  معلولیــت  دارای  بیمــاران 
حــق پرســتاری دریافــت می کننــد 
نفــر  هــر  پرســتاری  افزود:حــق 

2میلیون ریال در ماه است.
وی در ادامه با تاکید براینکه رویکرد 
بهزیســتی  اجتماع محــور و مبتنی 
بــر خانــواده اســت گفــت: اولویــت 
بهزیســتی نگهــداری ایــن بیماران 
در کانــون خانواده اســت، در همین 
راستا نیز  پرداخت حق پرستاری به 
خانواده ها برای نگهداری معلولان 

کمک می کند.
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شهریه دانشجویان معلول در گاوصندوق مشکلات
  در میزگرد »ایران« با حضور مسئولان بهزیستی و دانشجویان بررسی شد
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محدثه جعفری

شهریه دانشجویان 
از مقطع کارشناسی 

ارشد تا کاردانی 
به صورت 100 
درصد از سوی 

سازمان بهزیستی 
پرداخت می شود و 
دانشجویان معلول 
در مقاطع ذکر شده 
هیچ شهریه ای را به 

دانشگاه پرداخت 
نمی کنند. در مقطع 

دکترا به علت کمبود 
بودجه سازمان برای 

دانشجویان کمک 
شهریه پرداخت 
می کند که سقف 
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راضيه کباری

تعــداد بســیار زیــادی از افــراد دارای معلولیــت را 
که  دانشــجویانی  می دهنــد؛  تشــکیل  دانشــجویان 
بــا وجــود مشــکلات متعــدد ســر کلاس هــا حضور 
و  ســن  هــم  از  موفقیت هایشــان  گاه  و  می یابنــد 
بــا  چنــد  هــر  اســت  بیشــتر  سالم شــان  ســال های 
تصویب قانــون جامع حمایت از حقوق معلولان 
در ســال 83 نور امیدی در دل دانشجویان جرقه زد 
چرا که در آیین نامه  اجرایی  ماده  8 این قانون آمده بود که شــهریه های این 
دانشــجویان توسط ســازمان بهزیســتی پرداخت خواهد شــد اما مثل همه 
بندهای دیگر قانون جامع، این اتفاق هم در اجرا با مشــکل مواجه شد. این 
بــار   ذره بین توانــش را روی شــهریه دانشــجویان دارای معلولیت متمرکز 
کردیم و بر همین اســاس  میزگردی را با حضور ســید مهدی ســید محمدی 
مشــاور رئیــس ســازمان بهزیســتی و رئیــس دبیرخانــه شــورای فرهنگــی، 
علــی همتــی دبیر ســتاد امور دانشــجویان بهزیســتی کل کشــور و جمعی از 
دانشــجویان دارای معلولیت  برگزار کردیم.  در این میز گرد که در مؤسســه 
مطبوعاتی ایران  برگزار شــد دانشــجویان دارای معلولیت مشکلاتشــان را 

مطرح کردند و مســئولان با دقت به سخنانشان گوش دادند.

کشــف و بــه کارگیری ســلول های بنیــادی، انقلابــی در درمــان بیماران 
ایجاد کرده اســت بویژه آنانی که دیگر امیدی به بازگشت توانایی  های 
پیشــین خود ندارند. دکتر علیرضا لاشــیئی، فوق تخصص بیماری های 
شبکیه و رئیس مرکز تحقیقات بیمارستان فارابی می گوید: از چند سال 
پیش به این نتیجه رســیدیم که در کنار کارهای بالینی، آزمایشــگاه های 
تخصصــی علــوم پایه را در بیمارســتان راه انــدازی کنیم. در ســال های 
اخیر بحث ارتباط بین علوم پایه و علوم بالینی جدی تر شــده اســت و 
گفته می شود که پژوهش ها باید جهت دار و محصول محور باشند تا در 
بهبود زندگــی مردمی که مالیــات می پردازند 
نتیجه محسوسی داشــته باشد. این روزها، در 
جهان هر گونه پیشــرفت بالینی باید بر مبنای 
پیشــرفت های علوم پایه باشد. به جرأت هیچ 
دانشــمند علوم بالینی بدون نیاز به همکاران 
علــوم پایــه موفقیــت چشــمگیری در درمان 

ندارد. بیمارانش 
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ë  بــا مالــی  نظــر  از  معلــول  دانشــجوی 
دانشگاه کاری ندارد

ســید مهــدی ســید محمــدی، رئیس 
دبیرخانه شــورای فرهنگی در خصوص 
شهریه دانشجویان می گوید: »نخستین و 
مهم ترین هدف سازمان بهزیستی، قطع 
رابطه مالی دانشــجویان با دانشــگاه بود 
که بحمد الله موفق شدیم طی مذاکراتی 
که با دانشــگاه آزاد اسلامی انجام دادیم 
به این مهم دســت یابیــم. از ترم بهمن 
ماه سال 1394 رابطه مالی دانشگاه آزاد 
با دانشــجویانش به طور کامل قطع شد 
و معلولان دیگــر دغدغه مالی نخواهند 
داشــت. بی نظمی هایــی کــه در ابتــدای 
ایــن طرح بــا آن روبــه رو بودیم به علت 
نبــود اطلاع رســانی دقیــق در خصوص 
ایــن اقــدام مهــم بــود کــه موجــب شــد 
بعضی از دانشــجویان شــهریه های ترم 
بهمن ماه را به طور مستقیم به دانشگاه 
پرداخت کردند. رئیس دبیرخانه شورای 
فرهنگی ســازمان بهزیستی درباره نحوه 
دریافت فرم ثبت نام از بهزیستی توسط 
دانشــجویان دارای معلولیــت می گوید: 
یــک  در  پرونــده اش  دانشــجویی  »اگــر 
استان باشد و دانشگاه محل تحصیلش 
دراســتانی دیگر با دریافت فرم مربوطه 
از بهزیســتی محل ســکونتش، می تواند 
در دانشــگاه شــهر دیگــر ثبت نــام کند و 
شــهریه وی نیز از بهزیستی استان محل 

تحصیلش پرداخت می شود.«
امــور  ســتاد  دبیــر  همتــی،  علــی   
دانشــجویان بهزیستی در پاسخ به اینکه 
چرا بــا وجود این تفاهمنامه با دانشــگاه 
آزاد تعدادی از دانشجویان در استان های 
مختلــف دچــار مشــکل شــده اند، بیــان 

می کند: »قانون جامع حمایت از حقوق 
معلــولان به عنــوان قانــون بالا دســتی، 
ســازمان بهزیســتی را مکلف کرده است 
رایــگان  تحصیــل  بــرای  را  شــرایط  کــه 
دانشــجویان دارای معلولیتــش فراهــم 

کند.
تخصیــص  از  بعــد  می افزایــد:  وی 
اعتبار برای پرداخت شهریه دانشجویان 
معلول شــیوه نامــه ای هم تدوین شــده 
که سه ارگان سازمان بهزیستی، سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور و همچنین 
دانشــگاه ها، مکلــف می شــوند شــرایط 
تحصیــل رایــگان را بــرای دانشــجویان 
فراهم سازند. به این ترتیب که دانشگاه ها 
و مراکــز آمــوزش عالــی بــدون دریافــت 
هرگونه وجه موظفند دانشجویان تحت 
پوشــش ســازمان بهزیســتی را ثبت نــام 
کننــد و برای اخــذ امتحانات مشــکلی را 

برای آنان به وجود نیاورند.
همتی ادامــه داد: دراین شــیوه نامه، 
بهزیســتی مکلف شده ســقف اعتبارات 
تخصیص یافته برای شهریه دانشجویان 
را پرداخت کند و سازمان برنامه و بودجه 
نیز باید کسری اعتبار شهریه دانشجویان 
از  برخــی  متأســفانه  کنــد.  تأمیــن  را 
دانشگاه ها به شیوه نامه عمل نمی کنند 
و تا ســازمان بهزیستی یا دانشجو شهریه 
را پرداخــت نکنــد اقدام بــه ثبت نام وی 

نخواهند کرد.
دبیر ستاد امور دانشجویان بهزیستی 
بــا بیــان اینکــه ایــن تفاهمنامــه فقط با 
دانشگاه آزاد اسلامی منعقد شده است، 
می گوید: »متأسفانه هنوز موفق نشده ایم 
علمــی  دانشــگاه های غیرانتفاعــی،  بــا 
کاربــردی و   پیــام نــور ایــن تفاهمنامه را 

ë  ســلول های بنیادی چه تفاوتــی با بقیه 
سلول ها دارند؟

 ســلول بنیادی مــادر تمام ســلول ها 
است و توانایی تبدیل به تمام سلول های 
بــدن را دارد. ایــن ســلول ها توانایی خود 
نوســازی و تمایــز بــه انــواع ســلول ها از 
جمله سلول های خونی، قلبی، عصبی و 
غضروفی را دارند. همچنین در بازسازی 
و ترمیــم بافت هــای مختلــف بــدن بــه 
دنبــال آســیب و جراحــت مؤثــر بــوده و 
می تواننــد بــه درون بافت هــای آســیب 
دیده ای که بخش عمده سلول های آنها 
از بین رفته، پیوند زده شــوند و جایگزین 
ســلول های آسیب دیده شده و به ترمیم 

و رفع نقص در آن بافت بپردازند.
ë  ســلول های بنیــادی از چــه منابعــی به 

دست می آیند؟

هــای  تکنیــک  حاضــر  حــال  در   
متعددی بــرای فراهم آوری ســلول های 
ایــن  گذشــته،  در  دارد.  وجــود  بنیــادی 
سلول ها تنها از طریق سلول های بنیادی 
بنــد نــاف و ســلول های جنینــی تأمیــن 
می شدند اما هم اکنون از منابع مختلفی 
قابل تهیه هستند. این روزها، سلول های 
بنیادی اغلب از بدن خود فرد تأمین می 
شــوند که به این ترتیب مشــکلات پیوند 
از فردی به فرد دیگر را نخواهند داشــت. 
گاه منبع تهیه این ســلول ها بافت چربی 
یــا بافت پوســت خود فرد هســتند. با کار 
روی این ســلول ها، آنها را به ســلول های 
مورد نیاز بــرای پیونــد، متمایز می کنند. 
این ســلول ها چــون هیچ تمایــز ژنتیکی 
بــا خود فرد ندارنــد در اغلب موارد قابل 
اســتفاده هســتند مگر در مواردی که فرد 

در ایــن دانشــگاه ها مشــکلات زیــادی را 
بــا امــور مالــی دارنــد و بــرای شــرکت در 
امتحانــات بــه علــت پرداخــت نکــردن 

شهریه مشکلاتی را متحمل شده اند.«
همتی در پاسخ به سؤال این دانشجو 
پرداختــی  لرســتان  »اســتان  می گویــد: 
شــهریه هایش یــک تــرم دیرتــر از باقــی 
استان ها بود به عنوان مثال شهریه ای که 
ما برای ترم بهمن به بهزیستی لرستان 
تخصیــص دادیــم باید بــرای تــرم مهر 
دانشجویان واریز می شد. بعد از یکپارچه 
شدن پرداختی ها به استان لرستان اعلام 
کردیم شهریه ای را که مخصوص بهمن 
ماه اســت باید برای همان ترم پرداخت 
کنیــد به همیــن دلیــل دانشــجویان این 
شهرســتان یــک تــرم پرداختی نســبت 
بــه دیگــر دانشــجویان عقب تــر بودنــد. 
ســازمان بهزیســتی با تخصیــص اعتبار 
بیشتر به این شهرســتان درصدد جبران 
کمبــود اعتبارات اســت. دبیر ســتاد امور 
دانشــجویان بهزیســتی در این نشســت 
با بیان اینکه یک میلیــارد و 600 میلیون 
تومان شهریه دانشــگاه آزاد دانشجویان 
تهران بود، می گوید: »شهریه دانشجویان 

تهرانی پرداخت شده است.«
مجید ســرایی، دانشــجوی کم بینای 
از  انتقالــی  ارشــد  کارشناســی  مقطــع 
در  تهــران  بــه  اردبیــل  آزاد  دانشــگاه 
خصوص مشــکلات نقل و انتقالاتشــان 
می گویــد: »دانشــگاه آزاد اردبیــل قبــول 
شــدم و پرونــده بهزیســتی ام درتهــران 
اســت و هر ترم بــرای انتقال از دانشــگاه 
اردبیل به دانشــگاه تهران جنوب باید به 
این اســتان سفر کنم تا کارهای انتقالم را 

ترم به ترم انجام دهم.«

همتی، دبیر ســتاد امور دانشــجویان 
بهزیســتی در پاســخ بــه این ســؤال بیان 
می کنــد: »از این پس دانشــجویان دارای 
معلولیــت کــه از طریــق ســامانه نقــل 
و انتقــالات فــرم مــورد نظــر را تکمیــل 
می کنند تــا پایان فارغ التحصیلی انتقال 
آنهــا انجــام می شــود و دیگــر نیــازی به 
تحمــل مشــکلات عنوان شــده نیســت. 
تا مهرماه ســال گذشــته روال بــر این بود 
دانشجویی که درخواست انتقال می داد 
شهریه ثابت را در دانشگاه مبدأ و شهریه 
متغیــر را در دانشــگاه مقصــد پرداخت 
می کرد اما طی رایزنی های انجام شده با 
مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی مقرر شده 
اســت کل شــهریه را در یــک دانشــگاه از 
دانشجو دریافت کند که احتمالاً دانشگاه 

مقصد خواهد بود.
سید محمدی مشاور رئیس سازمان 
بهزیســتی با اشــاره بــه اینکه بهزیســتی 
از 12 میلیــارد تومــان پرداختــی شــهریه 
دانشــجویان اکنون بــه 40 میلیارد تومان 
پرداختی رسیده است، می گوید: »انعقاد 
تفاهمنامه با دانشــگاه آزاد چندین سال 
زمــان برد چرا که مســئولان دانشــگاهی 
زیر بــار ایــن تفاهمنامــه نمی رفتنــد اما 
با اصــرار ســازمان بهزیســتی ایــن مهم 
صورت گرفت. مهم ترین هدف سازمان 
بهزیســتی تحصیل رایگان دانشــجویان 
تحت پوشــش ایــن ســازمان بخصوص 
معلولان است چرا که با تحصیلات عالی 
معلولان شانس بیشتری در یافتن شغل 

و حتی کارآفرینی خواهند داشت.«
ë  تشــویق دانشــجویان معلولــی کــه در

کنکور سراسری قبول شوند
همتی، دبیر ســتاد امور دانشــجویان 

بهزیســتی در این نشســت، خبر خوشی 
هم بــرای دانشــجویان دارای معلولیت 
داشــت کــه در دانشــگاه های سراســری 
تحصیل می کنند مبنی بر اینکه مبالغی 
را بــرای تشــویق این افراد به حسابشــان 
واریز می کنند. پیشــنهادها بر این اساس 
پرداختــی  شــهریه  حداقــل  کــه  اســت 
دانشجویان دانشگاه آزاد به این معلولان 
پرداخــت شــود بدین صــورت کــه برای 
دو  ترمــی  دکتــرا  مقطــع  دانشــجویان 
میلیون تومان، کارشناســی ارشــد ترمی 
یــک میلیــون و نیــم، کارشناســی یــک 
میلیون و برای کاردانــی 500 هزار تومان  

پاداش پرداخت می شود.
ســید محمدی در ادامه می گوید: »از 
ترم های آینــده کد هایی به دانشــجویان 
بــه صفحــه  تــا بتواننــد  ارائــه می شــود 
وارد  بهزیســتی  ســازمان  دانشــجوی 
شــوند و اطلاعات خود را  شــامل مقطع 
تحصیلی، استان و میزان شهریه هر ترم  
درآن ســامانه وارد کنند تا ما در ســازمان 
بهزیســتی اطلاعــات بــه روزی را از ایــن 
دانشجویان داشته باشــیم. از طریق این 
ســامانه می توانیم میزان واقعی بودجه 
بخــش شــهریه ها را به دســت آوریم. در 
آینده نزدیک و ایجاد دسترسی های لازم 
بــرای دانشــجویان، می توانند وضعیت  
پرداختــی شــهریه ها را در ایــن ســامانه 

مشاهده کنند.
وی ادامه داد:» شــهریه دانشــجویان 
از مقطــع کارشناســی ارشــد تــا کاردانــی 
به صــورت 100 درصد از ســوی ســازمان 
بهزیستی پرداخت می شود و دانشجویان 
هیــچ  شــده  ذکــر  مقاطــع  در  معلــول 
پرداخــت  دانشــگاه  بــه  را  شــهریه ای 

نمی کننــد. در مقطــع دکتــرا بــه علــت 
کمبود بودجه سازمان برای دانشجویان 
کمک شهریه پرداخت می کند که سقف 
آن 4میلیــون تومــان اســت همچنین با 
توجــه بــه تفاهمنامــه ای که با دانشــگاه 
آزاد منعقد کردیم دانشــجویان معلول 
می توانند از تخفیف 20 درصدی دانشگاه 

آزاد هم بهره مند شوند.«
ë  بیشترین مشــکلات معلولان در مقطع

دکترا
لیلا والایی، دانشجوی نابینای مقطع 
دکتــرا دانشــگاه آزاد در ایــن نشســت بــا 
معلــول  دانشــجویان  مشــکلات  بیــان 
درایــن مقطــع و هزینه هــای بالایــی کــه 
بایــد پرداخــت کنند، می گوید: »شــهریه 
ترمــی  دکتــرا  مقطــع  در  آزاد  دانشــگاه 
8میلیون تومان اســت و بعــد از ورود به 
پایــان نامــه حــدود 30 میلیون شــهریه 
بایــد پرداخت کنیم. کمــک هزینه ای که 
ســازمان پرداخت می کند در مقایســه با 
این هزینه ها بســیار ناچیز است و شهریه 
خواهــد  دانشــجویان  دوش  بــر  اصلــی 
بود. ســازمان بهزیســتی دراین مورد هم 

برنامه ای دارد؟«
همتــی با بیان اینکه مشــکلات مالی 
ســازمان بــه مــا اجــازه نمی دهــد دراین 
زمینه قولی دهیم اما به جد پیگیر رفع آن 
خواهیم بود، می افزاید: طبق استعلام ما 
از دانشگاه آزاد، دانشجویان این دانشگاه 
در مقطع دکترا به دو شکل وارد دانشگاه 
می شــوند که شهریه محاســبه شده آنها 
متفاوت اســت؛ یــک - دانشــجویانی که 
بــا آزمون وارد مقطع دکترا شــدند و دو- 
دانشــجویان بدون آزمون که برای دسته 
دوم شــهریه ها ترمــی 8 الــی 9 میلیــون 
تومان محاســبه می شود. در حال حاضر 
بیش از 80 درصد شــهریه دانشگاه های 

آزاد درمقطع دکترا پرداخت می شود.
ë  حضور رایگان دانش آمــوزان نابینا در

یک مرکز علمی
همتی در پایان این میزگرد می گوید: 
»سازمان بهزیســتی برای دانش آموزان 
دارای معلولیت هــم برنامه هایی  دارد. 
بر همیــن اســاس تفاهمنامــه ای با یک 
مرکــز علمی منعقد کردیم که طبق این 
تفاهمنامــه یــک مرکــز علمــی موظف 
هــر  بــا  را  نابینــا  دانش آمــوزان  اســت 
معدلی ثبت نام کند و برای آنها مشاوره 
اختصاصی درنظــر گیرد. همچنین باید 
تمام محتوای مورد نیازشان برای کنکور 
را بــه صورت صوتی در اختیــار این افراد 
قــرار دهد. مرکز علمی بایــد آزمون های 
مجزایــی را هــم بــرای نابینایــان برگــزار 

کند.«

درمان اختلالات بینایی، چشم انتظار نگاه خیرین
گفت وگو با دکتر علیرضا لاشیئی،  رئیس مرکز تحقیقات بیمارستان فارابی

اختلالــی ژنتیکــی داشــته باشــد کــه باید 
دستکاری های ژنتیکی اولیه روی سلول ها 
انجام شود تا مشکل ژنتیک برطرف و به 
سلول سالم تبدیل شود تا هنگام پیوند از 

سلول سالم استفاده شود.
ë  در فارابی چه بخش های آزمایشــگاهی 

فعال شده است؟
 در حــال حاضــر، مرکز آزمایشــگاهی 
نانــو فنــاوری، ژنتیــک چشــم پزشــکی، 
بانک چشم، آزمایشگاه نانو افتالمولوژی 
ســلول های  فراهــم آوری  آزمایشــگاه  و 

بنیادین را در بیمارستان داریم.
ë چه پیشرفت های درمانی داشته اید؟ 

 مــا نیز همســو با همه دنیــا، در بحث 
درمــان بیماری هــای قرنیه با اســتفاده از 
سلول های بنیادین، پیشرفت های خوبی 
داشته ایم. هم اکنون طرح های متعددی 
در فارابی برای فراهم آوری، آماده سازی 
و مهندســی بافت با ســلول های بنیادین 
برای بیماری هــای قرنیه در حــال انجام 
است و بیمارانی که سوختگی های شدید 
و اســید پاشــی در ناحیــه چشــم دارنــد و 
کســانی کــه بــه هــر علــت دیگــر بیماری 
ســطحی قرنیــه دارند تحت درمــان قرار 

می گیرند.
ë  پیشــرفت ها در زمینه اختلالات شبکیه 

در ایران و جهان چگونه بوده است؟
 بــه دلیــل پیچیدگــی بافــت شــبکیه 
از  اینکــه شــبکیه  و  و منشــأ عصبــی آن 
لایه های متعددی تشکیل شده است در 
همــه دنیا، پیشــرفت ها به نســبت قرنیه 
کمتر بوده است. مراکز مختلفی در ایران 
کار روی ایــن بافــت را شــروع کرده اند ما 
هم طرح مشــترکی بــا پژوهشــگاه رویان 
داریــم. در فــاز حیوانی ایــن پژوهش، کار 

پیوند ســلول های بنیادی شــبکیه را روی 
مــوش انجام می دهیــم. امیــدوار بودیم 
امســال کار روی انسان را هم شروع کنیم 
امــا بــه دلایلــی از جملــه تأمیــن نشــدن 
بودجه این تحقیق، تا حال این کار عملی 
نشده است. تأمین منابع بودجه با توجه 
به شرایط کشــور خیلی سخت است و به 
ایــن ترتیب، عملًا فــاز انســانی به عقب 
می افتد اما امیدواریم بزودی فاز حیوانی 

را به پایان برسانیم.
ë  بیمارســتان در  پیشــتر  مشــابه  کاری   

لبافی نژاد انجام می شد؟
 بله به دلیل مشکلاتی که در آن طرح 
پیــش آمد تصمیــم گرفته شــد که طرح 
مــورد بازبینــی قــرار گیــرد و بیمارســتان 
فارابی هم وارد این طرح شود اما در طرح 
کنونــی ســلول های بنیــادی، ســلول های 

امبریونیک »جنینی« انسانی هستند.
ë  یعنی مستقیماً کار را با سلول های تمایز 

نیافته شروع کردید؟
 بله.

ë این سلول ها چگونه فراهم می شوند؟ 
بنیــادی  ســلول های  کــردن  فراهــم   
در پژوهشــگاه رویــان و از بانــک ســلولی 
مؤسســه انجــام می شــود. ایــن ســلول ها 
از جنین هــای اهدایــی تهیــه شــده و در 
شــرایط خاصی اجازه اســتفاده می یابند. 
در بیمارســتان فارابــی، کار کنتــرل تعداد 
ســلول ها در موقع تزریق، فرآیند جراحی 
روی حیــوان و بررســی های پاتولوژیــک و 
الکتروفیزیولوژیک و بالینی حیوان انجام 

می شود.
ë  قرار اســت تحقیق اخیر روی چه نوع از 

مشکلات شبکیه انجام شود؟
وســیعی  طیــف  شــامل  نتیجــه   

از  می شــود؛  شــبکیه  بیماری هــای  از 
بیماری هــای  تــا  اکتســابی  بیماری هــای 
مادرزادی و ارثی. بیماری های اکتسابی که 
منجر به اختلال دید می شــود مانند سل، 
دیابت و دژنرسانس وابسته به سن ماکولا. 
بیماری های ژنتیک نیز مثلrp ، استارگارد 
و... این اختلالات از طریق سلول درمانی و 
ژن درمانی یا مجموعه ای از این دو روش 
قابــل درمان هســتند.هم  در تئوری و هم 
در عمل نشــان داده شده که این روش ها 
تا حد زیادی به بیمار کمک می کنند، البته 
بایــد اصلاح و تکمیــل و با تکنولــوژی روز 
همراه شوند تا نتیجه بهتری داشته باشند.

ë  کارهای تحقیقاتی در کشورهای دیگر چه 
نتایجی داشته اند؟

بــا ژن درمانــی در  کارهــا   نخســتین 
انگلیس، آلمان و امریکا شروع شد. نتایج 
اولیه خوب بود اما محققان متوجه شدند 
از ســال دوم به بعد، بیمــاران دچار افت 
بینایی می شــوند و ســلول های شبکیه به 
سمت آتروفی می روند. باید کار بیشتری 
روی اثــرات ژن درمانــی انجــام شــود تــا 
بازگشت نداشته باشــد. بتازگی کار سلول 
 ،rp اختــلالات  روی  امریــکا  در  درمانــی 
استارگارد و کروئیدرمی که جزو اختلالات 
ژنتیکــی هســتند نیز نتایــج قابــل قبولی 
داشــته است.امیدواریم این تحقیقات به 

جای خوبی برسند.
ë  ایــن کارهــا هنــوز در ســطح تحقیــق و  

آزمایشگاهی هستند؟
 بله، البته به فاز انسانی رسیده اند ولی 
در حد تجربی هســتند و هنوز برای عموم 

قابل انجام نیستند. 
ë  آیــا درمان هــای جبرانــی دیگــری برای

بیماران مبتلا به اختلالات بینایی در مرکز 

تحقیقات فارابی انجام می شود؟
 در حــال حاضر درمانــی در این مرکز 
انجام می شود که بیشتر به کار آن دسته از 
بیماران rp می آید که افت بینایی شدیدی 
ندارنــد. در ایــن روش جریــان الکتریکــی 
ضعیفــی بــه چشــم داده می شــود کــه از 
پیشــرفت بیماری تا انــدازه ای جلوگیری 
می کند. برخی از بیمارانی که از این روش 
اســتفاده می کنند، از بهبود نســبی میدان 

بینایی خود رضایت دارند.
ë  در مــورد ســاخت قرنیــه مصنوعــی در 

ایران چه پیشرفت هایی داشته ایم؟
 در دنیــا نوعــی قرنیــه مصنوعــی بــه 
نــام کراتو پروتز بوســتون وجــود دارد. این 
پروتز، معروف ترین نوع قرنیه مصنوعی 
اســت که به کار می رود و حتی سلول های 
اپیتلیــال رویــش رشــد می کننــد ،امــا در 
بیمارستان فارابی، دکتر جباروند پلیمری 
به دســت آورده که با محیط قرنیه خیلی 
ســازگاری دارد و در حــال حاضــر بــرای 
بیمارانی که دچار قوز قرنیه هستند به کار 

می رود.
ë  به نظر شــما چه منابعــی می تواند برای 

تأمیــن بودجــه کارهای تحقیقاتــی وجود 
داشته باشد؟

 یکــی از منابــع غیــر دولتــی تأمیــن 
بودجه، خیرین هستند. یکی از راه هایی که 
موجــب آرامش افراد می شــود، کمک به 
خیریه ها اســت. امروز جهان عوض شده 
بــه همیــن ترتیــب نیکــوکاری و حمایت 
از امــور خیر نیز می تواند متفاوت باشــد. 
کمــک در امــور تحقیقاتــی مــی توانــد به 
بازگردانــدن بینایــی و کاهــش مشــکلات 
هزاران نفر از هموطنان بینجامد. کارهای 
تحقیقاتــی بســیار هزینــه برنــد ولــی اگر 
بــه تکنولــوژی خارجــی وابســته باشــیم، 
بیماران باید هزینه بالایی برای استفاده از 
تکنولوژی های جدید بپردازند اگر بتوانیم 
ایــن علــم را در ایران بومی ســازی کنیم و 
به اســتاندارد جهانی برســانیم بــا هزینه 
کمتر، از آن برای مردم خودمان استفاده 

خواهیم کرد.

منعقــد کنیــم اما نشســت هایی بــا آنها 
داشتیم تا بتوانیم راه را هموار سازیم.«

ë  شهرستانی دانشــجویان  دغدغه های 
برطرف می شود

اعظم چلوی، دانشــجوی کــم بینای 
لرســتان  اســتان  از  کارشناســی  مقطــع 
بــا حضــور در ایــن میزگــرد ضمــن بیان 
مشکلات دانشــجویان دارای معلولیت 
در شهرســتان ها می گوید: »دانشــجویان 
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